

ԲՈՎԱՆԴԱԿՈՒԹՅՈՒՆ CONTENTS СОДЕРЖАНИЕ***ԼՐԱԳՐՈՒԹՅՈՒՆ, JOURNALISM, ЖУРНАЛИСТИКА***

- Դավիթ Պետրոսյան.** Ներքին ժամանակը հոգևորականության թուլման համադրականներում.....13
David Petrosyan. *Inner Time in Hovhannes Tumanyan's Editorials*
Давид Петросян. Внутреннее время в редакционных статьях Ованеса Туманяна

ՓԻԼԻՍՈՓԱՅՈՒԹՅՈՒՆ, ՀՈԳԵԲԱՆՈՒԹՅՈՒՆ
PHILOSOPHY, PSYCHOLOGY
ФИЛОСОФИЯ, ПСИХОЛОГИЯ

- Վիլյամ Հալաջյան.** Աշխատանքային հոգևածության հաղթահարման ինքնակարգավորիչ հնարների կիրառությունը.....20
William Halajyan. *Using the Self - Regulation Tools to Overcome the Fatigue at Work*
Вильям Галаджян. Использование средств саморегуляции для преодоления усталости на работе
- Բորիս Շալյուտին.** Բարձրագույն կապիկների իրավունքի որոշ նախատիպերի մասին.....27
Boris Shalyutin. *On Some Prototypes of Law in the World of Great Apes*
Борис Шалютин. О некоторых прообразах права у высших обезьян

- Երվանդ Ռումյան.** Կինոմոնտաժի ներգործությունը հանդիսատեսի հոգեկան գործընթացների վրա.....45
Yervand Rumyan. *Film's Frame Editing Impact on the Audience's Mental Processes*
Ерванд Румян. Влияние кадрового монтажа на психические процессы зрителя

ՍՈՑԻՈԼՈԳԻԱ, SOCIOLOGY, СОЦИОЛОГИЯ

- Անուշ Դոլուխանյան.** Արցախում գիտությամբ զբաղվող երիտասարդների հիմնախնդիրներն ու դրանց լուծման հնարավոր ուղիները.....52
Anush Dolukhanyan. *Fundamental Problems Faced by Artsakh Young Scholars and Potential Ways of Their Solution*
Ануш Долуханян. Основные проблемы молодых ученых арцаха и возможные пути их решения

ՔԱՂԱՔԱԳԻՏՈՒԹՅՈՒՆ, ՄԻՋԱԶԳԱՅԻՆ ՀԱՐԱԲԵՐՈՒԹՅՈՒՆՆԵՐ
POLITICAL SCIENCE, INTERNATIONAL RELATIONS
ПОЛИТОЛОГИЯ, МЕЖДУНАРОДНЫЕ ОТНОШЕНИЯ

- Մարտուն Ազատյան.** ԱՄՆ հայկական լոբբիստական կառույցների կայացման գործընթացը և գործունեության հիմնական ուղղությունները.....61
Martun Azatyan. *The Process of Formation and the Main Activities of Armenian Lobbying Structures of the USA*
Мартун Азатян. Процесс формирования и основные направления деятельности армянских лоббистских структур США

Ռաֆիկ Ավետիսյան. Զաղաքական անջատողականության էությունն ու բնույթը.....74

Rafik Avetisyan. *The Essence and Nature of Political Separatism*

Рафик Аветилян. Сущность и характер политического сепаратизма

Խաչիկ Գալստյան. Փոքր ժողովրդի մեծ երազանքը. Արցախյան շարժումը հայոց ինքնության գոյաբանության համատեքստում.....82

Khachik Galstyan. *The Great Dream of Small Nation: The Artsakh Movement in the Context of Armenians Identification Ontology*

Хачик Галстян. Большая мечта малой нации: Арцахское движение в контексте онтологии идентичности армянского народа

Ժաննա Հարությունյան. ԵՄ ազդեցությունը ֆրանս-աֆրիկյան բաղաքական ու տնտեսական հարաբերությունների վրա.....90

Zhanna Harutyunyan. *EU Impact on France-African Political and Economic Relations*

Жанна Арутюнян. Влияние ЕС на франко-африканские политические и экономические отношения

Սևակ Նիկողոսյան. Պաշտպանական-անվտանգային համակարգի կառավարումը Հայաստանի խորհրդարանական հանրապետության մոդելին անցնելու պայմաններում.....96

Sevak Nikoghosyan. *The Defense-Security System Management under the Model of the Parliamentary Republic of Armenia*

Севак Никогосян. Управление системой обороны и безопасности в условиях перехода Республики Армения на парламентскую модель правления

Մարութ Վարդազարյան, Երեմ Վարդազարյան. Դ.Թրամփի վարչակարգի հարավկովկասյան բաղաքականության նոր միտումները.....104

Marut Vardazaryan, Erem Vardazaryan. *Donald Trump Administration's New Trends in South Caucasus Policy*

Марут Вардазарян, Ерем Вардазарян. Новые тенденции в южнокавказской политике администрации Д. Трампа

ՏՆՏԵՍԱԳԻՏՈՒԹՅՈՒՆ, ECONOMICS, ЭКОНОМИКА

Արման Ասրյան. Բլոկչեյնի կիրառությունը բնակֆոնդի կառավարման համակարգի բարելավման համատեքստում.....117

Arman Asryan. *Application of Blockchain in Improving the Housing Fund Management System*

Арман Асрян. Применение блокчейн в совершенствовании системы управления жилищным фондом

Եվգենյա Հայրիյան. Հայաստանի Հանրապետության դրամավարկային և Արցախի Հանրապետության հարկաբյուջետային բաղաքականությունների համահարթեցման խնդիրները.....128

Yevgenya Hayriyan. *Coordination Problems of the Republic of Armenia Monetary Policy and Fiscal Policy of the Republic of Artsakh*

Евгения Айриян. Проблемы координации денежно-кредитной политики Республики Армения и фискальной политики Республики Арцах

Աշոտ Մարկոսյան, Մարինե Ղահրամանյան. Բիզնես գործընթացների կառավարման առանձնահատկությունները Հայաստանում..... 136
Ashot Markosyan, Marine Ghahramanyan. *The Specifics and Peculiarities of Business Process Management in Armenia*

Ашот Маркосян, Марине Каграманян. Специфика и особенности управления бизнес-процессами в Армении

Աշոտ Մարկոսյան, Էլեոնորա Մաթևոսյան. Պետական պարտքի «ճգնաժամը» և Հայաստանի Հանրապետության արտաքին պետական պարտքի արդյունավետությունը..... 148
Ashot Markosyan, Eleonora Matevosyan. «Crisis» of the State Debt and Efficiency of the External State Debt of the Republic of Armenia

Ашот Маркосян, Элеонора Матевосян. «Кризис» государственного долга и эффективность внешнего государственного долга Республики Армения

Միքայել Սողոմոնյան. Բնական մենաշնորհների պետական կարգավորման մեթոդների և կառուցակարգերի կատարելագործման ուղղությունները..... 170
Mikayel Sghomonyan. *The Ways to Improve the Methods and Mechanisms of State Regulation of Natural Monopolies*

Микаэл Согомонян. Пути совершенствования методов и механизмов государственного регулирования естественных монополий

Արամ Վերդյան. Հնդկացորենի արտադրության և վերամշակման խնդիրները Արցախի Հանրապետության պարենային անվտանգության ապահովման համատեքստում..... 179
Aram Verdyan. *The Problem of Production and Processing of Buckwheat in the Context of Artsakh Republic's Food Security Providing*

Արամ Вердян. Проблемы производства и переработки гречихи в контексте обеспечения пищевой безопасности Республики Арцах

Լևոն Զոչարյան. ՀՀ-ին բնորոշ գյուղատնտեսական ռիսկերը. ապահովագրությունը որպես այդ ռիսկերի զսպման մեխանիզմ..... 194
Levon Kocharyan. *Specific Agricultural Risks in Armenia. Insurance, as a Risk Mitigation Mechanism*

Левон Кочарян. Характерные для Республики Армения сельскохозяйственные риски: страхование как механизм снижения этих рисков

ԻՐԱՎԱԳԻՏՈՒԹՅՈՒՆ, JURISPRUDENCE, ЮРИСПРУДЕНЦИЯ

Ալֆրեդ դե Չայաս. Ինքնորոշում. Արցախի անկախության իրավունքը հաստատող ժամանակակից միջազգային կարգի հիմնարար սկզբունքը..... 199
Alfred De Zayas. *Self-Determination: A Foundational Principle of Today's International Order That Confirms Artsakh's Right to Independence*

Альфред де Зайас. Самоопределение: основополагающий принцип современного международного порядка, подтверждающий право Арцаха на независимость

Նատալյա Կովկել. Ժամանակակից իրավագիտության նշանագիտական հարացույցների հեռանկարները	213
Natalia Kovkel. Prospects of the Semiotic Paradigm of Modern Jurisprudence	
Наталья Ковкель. Перспективы семиотической парадигмы современной юриспруденции	

Ռուզաննա Հակոբյան. Հայաստանի Հանրապետության նախագահի լիազորությունները և սահմանադրական պատասխանատվությունը՝ ըստ 2015 թվականի սահմանադրական փոփոխությունների (համեմատա-իրավական վերլուծություն).....	222
Ruzanna Hakobyan. Powers of the President of the Republic of Armenia And Constitutional Responsibility According to the Constitutional Changes in 2015 (Comparative Legal Analysis)	
Рузанна Акопян. Полномочия и конституционная ответственность президента Республики Армения в соответствии с конституционными изменениями 2015 года (сравнительно-правовой анализ)	

Ավետիք Հարությունյան. Սահմանադրական արժեքանությունը որպես սահմանադրականության հիմնախնդրի հետազոտությամբ զբաղվող գիտական ուղղություն.....	233
Avetik Harutyunyan. Constitutional Axiology as a Scientific Discipline Exploring The Issue of Constitutionalism	
Аветик Арутюнян. Конституционная аксиология как научное направление, исследующее проблему конституционализма	

Սոնա Մանթաշյան. Հաշտության պայմանագիրը որպես հարկադրանքի օրինականացման գործիք. կիրառման որոշ միջոցները.....	241
Sona Mantashyan. Peace Treaty as Tool of Legalised Coercion: Some Methods of Application	
Сона Манташян. Мирный договор как инструмент легализованного принуждения: некоторые способы применения	

Վլադիսլավ Տոլստիխ. Միջազգային իրավունքի ռուսական դոկտրինի թեմատիկ կառուցվածքը.....	249
Vladislav Tolstykh. Thematic Structure of the Russian Doctrine of International Law	
Владислав Толстых. Тематическая структура российской доктрины международного права	

ՄԱՆԿԱԿԱՐԺՈՒԹՅՈՒՆ, PEDAGOGY, ПЕДАГОГИКА

Աննա Ալեքսանյան, Հրանտ Հակոբյան, Բուհի կառավարման ժամանակակից հիմնախնդիրներն արդիականացող աշխարհում.....	260
Anna Aleksanyan, Hrant Hakobyan, Higher Education Management Issues in the Modern World	
Анна Алексанян, Грант Акопян. Современные проблемы управления вузом в модернизирующемся мире	

Մարիամ Առաքելյան. Ուսանողների մեդիակոմպետենտության գնահատման խնդիրը անգլերենի իրավագիտական կողմնորոշման դասընթացում.....270
Mariam Arakelyan. The Problem of Students' Media Competence Assessment in the Legal English COURSES

Мариам Аракелян. Проблема оценки медиа-компетентности студентов на курсах юридического английского языка

Մանսուր Լարուի. Միջանձնային հարաբերությունների կառավարման արդյունավետությունն՝ ըստ սոցիոլոգիական հարցումների արդյունքների.....278
Mansour Larouei. The Effective Management of Interpersonal Relationships Based on the Results of Sociological Research

Мансур Ларуи. Эффективность управления межличностными отношениями согласно результатам социологических исследований

Համիդռեզա Կամիար. Մեծահասակների կրթության ռազմավարությունները.....285
Hamidreza Kamiar. Adult Education Strategies

Гамидреза Камиар. Стратегии образования взрослых

ԼԵՉԿԱԲԱՆՈՒԹՅՈՒՆ, ԳՐԱԿԱՆԱԳԻՏՈՒԹՅՈՒՆ

LINGUISTICS, LITERATURE STUDY

ЛИНГВИСТИКА, ЛИТЕРАТУРОВЕДЕНИЕ

Հռիփսիմե Չաֆարյան. Զաղաքի տարածական մոտիվը Հենրիկ Էդոյանի պոեզիայում.....292

Hripsime Zakaryan. The City's Spatial Motif in Henrik Edoyan's Poetry

Рипсима Закарян. Пространственный мотив города в поэзии Генриха Эдоаяна

Մերի Հովհաննիսյան. Հոմանիշների ոճական առանձնահատկությունները Վահան Տերյանի չափածոյում.....299

Meri Hovhannisyan. The Stylistic Peculiarities of Synonyms in Vahan Teryan's Speech Art

Мери Ованнисян. Стилистические особенности синонимов в поэзии Ваана Теряна

Սվետլանա Մանուչարյան. Կապան-Գորիս տարածաշրջանի խոսվածքների բայական համակարգերի համեմատական քննություն.....307

Svetlana Manucharyan. A Comparative Examination of the Verb Systems Of The Speeches (Dialects) of Kapan-Goris Areas

Светлана Манучарян. Сравнительный анализ категорий глагола в говорах региона Капан-Горис

Թեմինա Մարության. Ցեղասպանության արտացոլումը Սիմոն Սիմոնյանի ստեղծագործություններում.....322

Tehmina Marutyan. Some Issues on the Genocide in the Works by Simon Simonyan

Теймина Марутян. Отражение Геноцида армян в произведениях Симона Симоняна

Սիլվա Մուրադյան. Ներգործական սեռի բայ-ստորոգյալների կապակցելիությունը տարբեր դասային խմբերի անուն-խնդիրների հետ.....335
Silva Muradyan. Relationship Possibilities of Transitive Verb-Pradicate with Noun-Objects of Various Class Groups

Сильва Мурадян. Сочетаемость возможности переходных предикативных глаголов с именными дополнениями различных классовых групп

Սիրանուշ Փարսադանյան. Հովհաննես Վանանդեցու «Կերակուր քահանայից» գործը.....343

Siranush Parsadanyan. «Kerakur Kahanayic» («Food For Priests») by Hovhannes Vanandetsi
Сирануш Парсаданян. Работа Ованеса Ванандеци «Пища для священников»

ՊԱՏՄՈՒԹՅՈՒՆ, HISTORY, ИСТОРИЯ

Գրիգոր Բալասանյան. Խորհրդային Ռուսաստանում հայառի գրասենյակների գործունեության պատմությունից (1923-1927թթ.).....350

Grigor Balasanyan. From The History Of Armentrade Branches' Activities In Soviet Russia 1923-1927yy

Григор Баласанян. Из истории деятельности отделений Арменторга в Советской России (1923-1927 гг.)

Արման Եղիազարյան. Սոցիալ-դեմոկրատ հնչակյան կուսակցության գործունեության հիմնական ուղղությունները 1920-1930-ական թթ.....359

Arman Yeghiazaryan. The Main Activity Directions of the Social Democrat Hunchakian Party in the 1920-1930s

Арман Егиазарян. Основные направления деятельности Социал-демократической Гнчакской партии в 1920-1930-х годах

Մելիք Հովսեփյան. Սփյուռքահայության հետ մշակութային կապի կոմիտեն և եգիպտահայ համայնքը 1964-1985թթ.....372

Melik Hovsepyan. The Committee for Cultural Relations With Armenians of the Diaspora and the Armenian Community of Egypt in 1964-1985

Мелик Овсепян. Комитет по культурным связям с армянами диаспоры и армянская община Египта в 1964-1985 годах

Սերգեյ Մանվելյան. Հայկական հարցի վերաբացումը. հայկական բարենորոգումների ծրագիրը Հովհաննես Արշարունի պատրիարքի օրոք (1911-1913թթ.).....382

Sergey Manvelyan. Evolution of Armenian Issue: Armenian Reforms Program During the Terms of Patriarch Hovhannes Arsharuni (1911-1913)

Сергей Манвелян. Развитие Армянского вопроса: программа армянских реформ при патриархе Ованесе Аршаруни (1911-1913 гг.)

Աղավնիկ Մարտիրոսյան. Չվիադ Գամսախուրդիայի ժողովրդագրական քաղաքականությունը Ջավախքում 1990-1993թթ.391
Aghavnik Martirosyan. Zviad Gamsakhurdia's Demographic Policy in Javakhk in 1990-1993
Агавник Мартиросян. Демографическая политика Звиада Гамсахурдия в Джавахке в 1990-1993 годах

Արման Մարտիրոսյան. Դաշնակիցների քաղաքականության վերափոխումը Հայկական հարցի վերաբերյալ 1919-1923 թվականներին.....400
Arman Martirosyan. The Revision of the Political Views Regarding Armenian Question During 1919-1922 by its Allies
Арман Мартиросян. Пересмотр политических взглядов союзников в отношении Армянского вопроса в 1919-1923 годах

Չբիգնև Տ. Շմուրլո. Գաղափարների խաչադիտում՝ լեհական հետք Արարատի և Սևանա լճի408
Zbigniew T. Szmurlo. Collision Of Destinies: The Polish Trace on Ararat and Lake Sevan
Збигнев Т. Шмурло. Скрещение судеб: польские следы на Арарате и Севане

Արամ Պողոսյան. 1230-1240-ական թթ. մոնղալական «չերիկ» զորամիավորներում հայ-վրացական ռազմական ուժերի ներկայության հարցի շուրջ.....428
Aram Poghosyan. On the Issue of The Presence Of Armenian-Georgian Military Forces in the Mongolian Units Cherig in the 1230-1240s
Арам Погосян. О вопросе присутствия армяно-грузинских военных сил в монгольских воинских соединениях «черик» в 1230-1240-х годах

Ռոբերտ Սուքիասյան. Սեբաստիայի հայության դեմ կիրառված պետական տնտեսական քաղաքականությունը 1913-1915թթ.....436
Robert Sukiasyan. State Economic Policy towards Armenians in Sebastia in 1913-1915
Роберт Сукиасян. Государственная экономическая политика в отношении армян Себасти в 1913-1915 годах

ԵՐԻՏԱՍԱՐԴ ԳԻՏՆԱԿԱՆԻ ԱՄԲՈՆ **TRIBUNE OF YOUNG SCIENTIST** **ТРИБУНА МОЛОДОГО УЧЕНОГО**

Նարեկ Սուքիասյան. Սունիական արմատականացման արտահայտումները Ադրբեջանում.....445
Narek Sukiasyan. The Manifestations of Sunni Radicalism in Azerbaijan
Нарек Сукиасян. Проявления суннитского радикализма в Азербайджане

Սիրանուշ Վարդանյան. Կրոնական իրավիճակն Ադրբեջանի Հանրապետության թալիշաբնակ տարածքներում (2010-2018).....453
Siranush Vardanyan. The Religious Situation in Talyshes Inhabited Regions of Republic of Azerbaijan (2010-2018)
Сирануш Варданян. Религиозная ситуация в талышских населенных пунктах Азербайджанской Республики (2010-2018 гг.)

ԳՐԱԽՈՍՈՒԹՅՈՒՆՆԵՐ, РЕЦЕНЗИИ, REVIEWS

Տաթևիկ Հայրապետյան. Ներքաղաքական գործընթացներն Ադրբեջանում 1988-1998 թվականներին, Երևան, ԵՊՀ հրատարակչություն, 2018, 178 էջ:.....463

Tatevik Hayrapetyan. *Internal Political Processes in Azerbaijan in 1988-1998.* Yerevan: Yerevan State Un-ty Press, 2018, 178 pp.

Татевик Айрапетян. Внутривполитические процессы в Азербайджане в 1988-1998 гг., Ереван, Изд-во Егу, 2018, 178 сс.

Վարդան Ոսկանյան, Հասմիկ Կիրակոսյան. Պարսկերեն հասարակական-քաղաքական և դիվանագիտական տեքստերի թարգմանության հիմունքներ, «Քոփի Փրինթ», ԵՊՀ հրատարակչություն, Երևան, 2019, 264 էջ:.....468

Vardan S. Voskanian, Hasmik C. Kirakosian. *Introduction to the Translation of Persian Socio-Political and Diplomatic Texts*, «Copy Print», YSU Publishing House, Yerevan, 264 pp.

Вардан Восканян, Асмик Киракосян. Основы перевода персидских общественно-политических и дипломатических текстов, «Копи принт», Изд. ЕГУ, Ереван, 2019, 264 сс.



Տեղեկատվություն «Արցախի երիտասարդ գիտնականների և մասնագետների միավորում» հասարակական կազմակերպության գործունեության մասին.....471

Information on the Activities of «Union of Young Scientists and Specialists of Artsakh» NGO.....472

Информация о деятельности общественной организации «Объединение молодых ученых и специалистов Арцах».....473

«Գիտական Արցախ» պարբերականի հոդվածների ձևավորման պահանջները.....474

The requirements for «Scientific Artsakh» journal.....475

Требования к оформлению статей журнала «Научный Арцах».....476